
          

 

Innkalling 
av 

Eldrerådet 
 

Møtedato: 12.06.2018 
Møtestad: Formannskapssalen, rådhuset 
Møtetid: 10.00 - 13.00 
 
Eventuelle forfall må meldast til epost: Nora.Gjerde@lindas.kommune.no eller 
tlf 56 37 51 63/95 85 11 71 
Varamedlemmer møter berre etter nærare avtale. 

Merknader: 
Sak 020/18 Høyring - Utviklingsplan, Helse Bergen - VERT ETTERSENDT 
Sak 021/18 Høyring - Prehospital plan Helse Bergen - VERT ETTERSENDT 
 

Sakliste 

Saknr Tittel 
 016/18 Godkjenning av innkalling og saksliste  
 017/18 Godkjenning av møteprotokoll – 24.04.2018 
 018/18 Økonomiplan 2019-2022  
 019/18 Melding/orientering til eldrerådet 12.06.2018  
 
 

31. mai 2018 
 
 

Terje Fjellanger 
møteleiar 

 Nora Gjerde  
møtesekretær 

 
  

mailto:Nora.Gjerde@lindas.kommune.no


SAKSPAPIR 
 

Saksnr Utval Type Dato 
016/18 

 

Eldrerådet PS 12.06.2018 
 

Saksbehandlar  ArkivsakID 
Nora Gjerde  18/1633 
 

Godkjenning av innkalling og saksliste  
 
 
 
Innkalling og saksliste vert godkjent 

 
 
 
 
 
Saksopplysningar: 
 
 
 
 
 



SAKSPAPIR 

Saksnr Utval Type Dato 
017/18 Eldrerådet PS 12.06.2018 

Saksbehandlar ArkivsakID 
Nora Gjerde 18/1633 

Godkjenning av møteprotokoll 

Vedlegg:

Protokoll - ER - 24.04.2018 

Møteprotokollen vert godkjent 

Saksopplysningar: 



 

Møteprotokoll 

for 

Eldrerådet 
 

Møtedato: 24.04.2018 

Møtestad: Formannskapssalen, rådhuset 

Møtetid: 10:00 - 12:00 

 

Orienteringar: 

-Heildøgns omsorgsplassar for eldre v/Leni Dale-kommunalsjef helse og omsorg 

  
  

Frammøtte medlemmer Parti Rolle 

Anna K.Valle SP Medlem 

Alf Sætran  Medlem 

Magnhild Marie Haugen  Nestleiar 

Terje Fjellanger  Utvalsleiar 

  
  

Forfall meldt frå  medlem: Parti Rolle 

Vendla Urdal  Medlem 

  

Frammøtte varamedlemmer: Parti Erstatter medlem 

Kirsten Fjellanger  Vendla Urdal 
  
Følgjande frå administrasjonen møtte: 
Astrid Aarhus Byrknes-ordførar, Christian H. Reinshol-rådgjevar plan, Frøydis Ones-avdelingsleiar 
plan, Leni Dale-kommunalsjef, Tove Mette Arnø Fyllingen-sekretær 

 

   

 

Sakliste 

Saknr Tittel 
        

009/18 Godkjenning av innkalling og saksliste 

010/18 Godkjenning av møteprotokoll 

011/18 1. gangs handsaming av reguleringsplan E39 Mundalsberget bomstasjon, plan-id 1263-
201801 

012/18 1. gangs handsaming av reguleringsplan Alver næringsområde sør, plan-id 1263-201601 

013/18 Alversund områdeplan til første gongs offentleg ettersyn og høyring 

014/18 Søknad om økonomisk støtte til eldredagen 2018 

015/18 Melding/orientering til eldrerådet 24.04.2017 



  

009/18: Godkjenning av innkalling og saksliste 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Innkalling og saksliste vert godkjent 
 

     

24.04.2018 ELDRERÅDET 
Ingen merknader, samrøystes. 
 

ER - 009/18  VEDTAK: 
Innkalling og saksliste er godkjent 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

010/18: Godkjenning av møteprotokoll 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Møteprotokollen vert godkjent 

   

 24.04.2018 ELDRERÅDET 

Ingen merknader, samrøystes. 
 

ER - 010/18  VEDTAK: 
Møteprotokollen vert godkjent 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

011/18: 1. gangs handsaming av reguleringsplan E39 Mundalsberget bomstasjon, plan-id 

1263-201801 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak 
I medhald av plan- og bygningslova § 12-10, vedtek plan- og miljøutvalet å legge reguleringsplan for 
E39 Mundalsberget bomstasjon, plan-id 1263-201801, ut til høyring og offentleg ettersyn på 
følgjande vilkår: 

1. Ny § 4.2.1: Krav til sikring. Naudsynt fjellsikring skal gjennomførast før det vert sett i gang 
arbeid med etablering av galge for bomstasjonen. Gjerde skal etablerast før tilkomststi til 
tekniske anlegg for bomstasjonen vert teken i bruk. 

   

21.03.2018 Plan- og miljøutvalet 
Rådmannens framlegg vart samrøystes vedteke. 
 

PM - 045/18  UTTALE: 
I medhald av plan- og bygningslova § 12-10, vedtek plan- og miljøutvalet å legge reguleringsplan for 

E39 Mundalsberget bomstasjon, plan-id 1263-201801, ut til høyring og offentleg ettersyn på følgjande 

vilkår: 

1. Ny § 4.2.1: Krav til sikring. Naudsynt fjellsikring skal gjennomførast før det vert sett i gang 

arbeid med etablering av galge for bomstasjonen. Gjerde skal etablerast før tilkomststi til 

tekniske anlegg for bomstasjonen vert teken i bruk. 



 

23.04.2018 Råd for menneske med nedsett funksjonsevne 
Orientering til saka v/Christian Reinshol-rådgjevar Plan 
Ingen merknader, samrøystes. 
 

RMNF - 017/18  UTTALE: 
Ingen merknader.  

 

24.04.2018 ELDRERÅDET 
Anna K.Valle er ugild i denne saka og deltok difor ikkje under handsaminga, 
Eldrerådet har ingen merknader til planen. 
Framlegget vart samrøystes vedteke. 
 

ER - 011/18  UTTALE: 
Eldrerådet har ingen merknader til planen. 

 

24.04.2018 Levekårsutvalet 
Vara Anna K. Valle-Sp sa seg ugild i handsaming av denne saka. 
 

Ingen merknader, samrøystes. 
 

LE - 021/18  UTTALE: 
Ingen merknader. 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

012/18: 1. gangs handsaming av reguleringsplan Alver næringsområde sør, plan-id 1263-

201601 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak 
I medhald av plan- og bygningslova § 12-10, vedtek plan- og miljøutvalet å legge reguleringsplan for 
Alver næringsområde sør, plan-ID 1263-201601, ut til høyring og offentleg ettersyn på følgjande 
vilkår: 

1. Endre § 2.2 til å omfatte alle bygge- og anleggstiltak innanfor planområdet og ta ut 
kulepunkt 2 knytt til at 10 nye parkeringsplassar kan etablerast før Alvervegen må vere 
ferdig utbetra.  

2. Byggegrenser mot tilstøytande reguleringsplan i vest som ikkje er knytt til køyreveg vert 
fjerna. Byggegrenser mellom BN1 og BN2 som ikkje er knytt til veg vert fjerna.  

3. Planskildring og føresegner vert retta opp i samsvar med saksutgreiinga.  

07.03.2018 Plan- og miljøutvalet 
K. Vågstøl-H sa seg ugild grunna kundeforhold og gjekk difor frå under handsaming av denne saka.  
 

Rådmannen sitt framlegg vart vedteke mot 2 røyster (S. Hauge-Ap, H. Brunborg-Ap) 
 

Endringsframlegg frå Sæbjørg H. Kjeka-Krf: 
§ 8.1 Innanfor #1 skal det, etter plan godkjent av rett fagmynde, etablerast framtidig veg vidare inn i 
BN3 og/eller til Galteråsen. 
 
Ved prosjektering av veg innanfor #1 gjennom LNF-området/planområdet, skal tursti sikrast planfri 



kryssing av vegen. 
 

Framlegget vart vedteke mot 2 røyster (S. Hauge-Ap, H. Brunborg-Ap) 
 

PM - 035/18  VEDTAK: 
I medhald av plan- og bygningslova § 12-10, vedtek plan- og miljøutvalet å legge reguleringsplan for 

Alver næringsområde sør, plan-ID 1263-201601, ut til høyring og offentleg ettersyn på følgjande 

vilkår: 

1. Endre § 2.2 til å omfatte alle bygge- og anleggstiltak innanfor planområdet og ta ut 

kulepunkt 2 knytt til at 10 nye parkeringsplassar kan etablerast før Alvervegen må vere 

ferdig utbetra.  

2. Byggegrenser mot tilstøytande reguleringsplan i vest som ikkje er knytt til køyreveg vert 

fjerna. Byggegrenser mellom BN1 og BN2 som ikkje er knytt til veg vert fjerna.  

3. Planskildring og føresegner vert retta opp i samsvar med saksutgreiinga.  

 

§ 8.1 Innanfor #1 skal det, etter plan godkjent av rett fagmynde, etablerast framtidig veg vidare inn i 

BN3 og/eller til Galteråsen. 

 

Ved prosjektering av veg innanfor #1 gjennom LNF-området/planområdet, skal tursti sikrast planfri 

kryssing av vegen. 

23.04.2018 Råd for menneske med nedsett funksjonsevne 
Orientering til saka v/Christian Reinshol-rådgjevar Plan 
RMNF meiner at det bør vera fortau og mogeleg for rullestolbrukarar (som arbeidstakarar) å koma 
fram til dette området.  Det må sikrast framtidig kopling for gang- og sykkelveg til Galteråsen. 
 

 

RMNF - 016/18  UTTALE: 
RMNF meiner at det bør vera fortau og mogeleg for rullestolbrukarar (som arbeidstakarar) å koma 

fram til dette området.  Det må sikrast framtidig kopling for gang- og sykkelveg til Galteråsen. 

 

 

24.04.2018 ELDRERÅDET 
Ingen merknader, samrøystes. 
 

ER - 012/18  UTTALE: 
Ingen merknader. 

 

24.04.2018 Levekårsutvalet 
Orientering til saka v/Christian Reinshol-rådgjevar Plan 
Fellesframlegg:  
-Levekårsutvalet er bekymra for auka trafikk, og med tyngre kjøretøy, i krysset ved hovedveg 
(fylkesveg). 
-Det må sikrast at veg til området i framtida går via Galteråsen, då med fortau. 
 

Framlegget vart samrøystes vedteke. 
 

LE - 022/18  VEDTAK/INNSTILLING/UTTALE: 
     -Levekårsutvalet er bekymra for auka trafikk, og med tyngre kjøretøy, i krysset ved hovedveg 

(fylkesveg). 



-Det må sikrast at veg til området i framtida går via Galteråsen, då med fortau. 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

013/18: Alversund områdeplan til første gongs offentleg ettersyn og høyring 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak 
Saka vert lagt fram utan framlegg til vedtak. 

23.04.2018 Råd for menneske med nedsett funksjonsevne 
Orientering til saka v/Frøydis Ones-avdelingsleiar Plan 
Ingen merknader, samrøystes. 
 

RMNF - 018/18  UTTALE: 
Ingen merknader. 

 

24.04.2018 ELDRERÅDET 
Framlegg: 
Område B1, regulert til bustad, eignar seg til seniorbustader. 
Ellers ingen merknader. Samrøystes. 
 

 

ER - 013/18  UTTALE: 
Område B1, regulert til bustad, eignar seg til seniorbustader. Ellers ingen merknader. 

 

24.04.2018 Levekårsutvalet 
Orientering til saka v/Frøydis Ones-avdelingsleiar Plan 
 

Ingen merknader, samrøystes. 
 

LE - 023/18  UTTALE: 
     Ingen merknader. 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

014/18: Søknad om økonomisk støtte til eldredagen 2018 

Saka vert lagt fram utan framlegg til vedtak 
 

24.04.2018 ELDRERÅDET 
Framlegg: 
Søknaden vert innvilga, eldredagen 2018 får kr. 15 000,- i økonomisk støtte. 
Framlegget vart samrøystes vedteke. 
 

ER - 014/18  VEDTAK: 
Søknaden vert innvilga, eldredagen 2018 får kr. 15 000,- i økonomisk støtte. 

 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

015/18: Melding/orientering til eldrerådet 24.04.2017 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak 
Meldinga vert teke til orientering. 



24.04.2018 ELDRERÅDET 
Eldrerådet (ved ordførar) bed om at skyss kommer og orienterer i eldrerådet i første møte etter 
ferien. Sjekke når rutetider vert fastsett med tanke på orienteringa. 
 
Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 
 

ER - 015/18  VEDTAK: 
Meldinga er teke til orientering. 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

 



SAKSPAPIR 

Saksnr Utval Type Dato 
Administrasjonsutvalet PS 
Arbeidsmiljøutvalet PS 

018/18 Eldrerådet PS 12.06.2018 
024/18 Råd for menneske med nedsett funksjonsevne PS 11.06.2018 

Ungdomsrådet PS 
Levekårsutvalet PS 
Formannskapet PS 
Kommunestyret PS 

Saksbehandlar ArkivsakID 
Janne Sund 18/1664 

Økonomiplan 2019-2022 

Vedlegg: 
Økonomiplan 2019 - 2022 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak 

Investeringsbudsjettet for 2019 blir vedteke i samsvar med oppsettet i eigen tabell. 
Rådmannen skal justere investeringsbudsjettet for 2019 i samsvar med forventa framdrift 
på prosjekta som pågår i 2018 når budsjettvedtaket for 2019 fattast av kommunestyret i 
desember 2018. 

Økonomiplan for 2019-2022 og rammer for 2019 vert vedteke, jfr eigen tabell. Det 
endelege budsjettvedtaket for 2019 med korrekt ramme for ordinært rammetilskot og 
rammer for tenesteområda inkludert lønns – og prisstigning vert vedteken av 
kommunestyret i desember 2018. 

………………………… 

Saksopplysningar: 
Saka skal til uttale i arbeidsmiljøutvalet, administrasjonsutvalet, eldreråd, råd for menneske 
med nedsett funksjonsevne, ungdomsråd og levekårsutvalet. 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 

………………………… 



ØKONOMIPLAN 2019 - 2020
FRAMLEGG FRÅ RÅDMANNEN 23. MAI 2018



2 
 

Innhald 
Framlegg til vedtak ................................................................................................................................. 3 

Rådmannen sine vurderingar og prioriteringar for økonomiplan 2019 – 2022 ..................................... 3 

Manglar økonomisk handlingsrom – endre framdrift i investeringsbudsjettet .............................. 3 

Med blikket mot Alver kommune ................................................................................................... 3 

Siste året som Lindås kommune...................................................................................................... 4 

Økonomiplanarbeid fram mot Alver kommune .............................................................................. 4 

Disponible inntekter, skjema 1A: ............................................................................................................ 5 

Netto driftsresultat, korrigert ................................................................................................................. 6 

Netto driftsrammer tenesteområda....................................................................................................... 7 

Kostnadsreduksjon i driftsrammene ............................................................................................... 7 

Detaljert oversikt over budsjetterte innsparingar og moglege tiltak: ............................................. 8 

Strategiske prioriteringar .............................................................................................................. 10 

Oversyn over konsekvensjustert budsjett: .................................................................................... 10 

Investeringsbudsjett ............................................................................................................................. 12 

 

 

  



3 
 

Framlegg til vedtak 
1. Investeringsbudsjettet for 2019 blir vedteke i samsvar med oppsettet i eigen tabell. Rådmannen skal 

justere investeringsbudsjettet for 2019 i samsvar med forventa framdrift på prosjekta som pågår i 2018 når 
budsjettvedtaket for 2019 fattast av kommunestyret i desember 2018. 

2. Økonomiplan for 2019-2022 og rammer for 2019 vert vedteke, jfr eigen tabell. Det endelege 
budsjettvedtaket for 2019 med korrekt ramme for ordinært rammetilskot og rammer for tenesteområda 
inkludert lønns – og prisstigning vert vedteken av kommunestyret i desember 2018. 

 

Rådmannen sine vurderingar og prioriteringar for økonomiplan 
2019 – 2022 
Manglar økonomisk handlingsrom – endre framdrift i investeringsbudsjettet  
Lindås kommune har dei siste åra hatt ein offensiv utviklingsstrategi knytt til utvikling av tenester, 
organisasjon og samfunn. Hovudmålet er å ha eit økonomisk handlingsrom til å investere i strategisk 
prioriterte tenester og attraktiv samfunnsutvikling. Nøkkelen til eit slikt handlingsrom er riktig balanse mellom 
driftsnivå og investeringar. For å kunne gjennomføre eit ambisiøst investeringsbudsjett, blir det lagt inn årlege 
innsparingstiltak i drifta. I vedtatt økonomiplan (2018 – 2021) ligg det inne innsparingstiltak på totalt kr 62 mill 
i perioden. Det er avgjerande å klare innsparingsmåla for å få ein økonomiplan i balanse. 

Det er dei politiske vedtaka som ligg til grunn når rådmannen utarbeider sitt framlegg til økonomiplan. I 
arbeidet med økonomiplanen 2019 – 2022 er det kome fram fleire faktorar som gjer at det er utfordrande å 
skape det økonomiske handlingsrommet som trengs for å kome i balanse. Dette gjeld mellom anna: 

• Prognosen for renteutvikling har endra seg, det er forventa høgare renteutvikling i 
økonomiplanperioden. For å kunne handtere ei eventuell renteauke, med den gjeldsutviklinga det er 
lagt opp til gjennom investeringane, må kommunen legge inn ytterligare innsparingstiltak i drifta. 

• Innan pleie og omsorg er det identifisert fleire tiltak som vil bidra til auka driftskostnader dei neste 
åra.  

Desse faktorane vil krevje ytterligare innsparingstiltak i økonomiplanperioden, og det er avgjerande å 
gjennomføre innsparingstiltaka for å finansiere renter og avdrag på den aukande gjelden frå vedtatt i 
investeringsbudsjett. Slik rådmannen ser det, vil det vere særs krevjande å kunne gjennomføre store nok 
innsparingar for å kunne finansiere alle dei planlagde investeringane. For å sikre økonomisk handlingsrom og 
ein økonomiplan i balanse, legg rådmannen fram ein økonomiplan med både auka innsparingar og eit 
investeringsbudsjett med endra framdrift. Rådmannen foreslår følgjande endringar i investeringsbudsjettet 
2019 - 2022: 

• Flytte oppstart av prosjektet hall på Ostereidet frå 2019 til 2022 
• Flytte oppstart av ny barnehage på Lindås frå 2019 til 2022 

 
Med blikket mot Alver kommune 
Arbeidet med å bygge Alver kommune er starta, og i denne byggeprosessen ønskjer rådmannen å ta med seg 
dei hovudmåla som har vore grunnlaget for utviklinga i Lindås dei seinare åra:  

• Skape eit økonomisk handlingsrom til å investere i strategisk prioriterte tenester og attraktiv 
samfunnsutvikling 

• Sikre god styring og kvalitet i tenesteproduksjonen 
• Utvikle effektive og moderne arbeidsprosesser som har meirverdi for kunde og brukarar 

Det er intensjonsavtalen som legg grunnlaget for korleis den nye kommunen skal utvikle seg, og mange av dei 
strategiske satsingsområda som har vore sentrale i Lindås vil også vere aktuelle inn i Alver kommune. Dette 
gjeld mellom anna:   

• Utvikle eit plansystem som sikrar ein «raud tråd» mellom overordna planar, økonomiske 
prioriteringar og verksemdsplanar ute i organisasjonen 

• Utvikle Mongstad som industriområde og Knarvik som regionsenter 
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• Utvikle ein kultur for kundeorientert forvaltning og god kundeservice 
• Digitalisering av tenester 

 
Siste året som Lindås kommune 
I det siste året som Lindås kommune vil naturlig nok arbeidet med Alver kommune ha stort fokus i 
organisasjonen. Men det er også viktig å avvikle Lindås kommune på ein god og forsvarlig måte, og sikre at 
politiske vedtak blir fulgt opp. Dette gjeld mellom anna å ferdigstille planarbeid som ligg i planstrategien og 
starte opp prosjekt som ligg i investeringsbudsjettet. Alt utviklingsarbeid i organisasjonen, som tidligare har 
lagt under utviklingsprogrammet Lindås 2019, vil bli retta inn mot behov som gjeld for Alver kommune. 

 

Økonomiplanarbeid fram mot Alver kommune 

I 2020 er Lindås, Radøy og Meland kommune slått saman til Alver kommune. Tala for 2020 – 2022 i 
økonomiplanene i dei tre kommunene representerer derfor ein tenkt situasjon der kvar kommune held fram 
som sjølvstendig kommune.  Dette fører til at ein del tal, til dømes for eigedomsskatt som er budsjettert i 
Meland og Radøy,  ikkje er realistiske. Økonomiplanane er likevel i samsvar med kommunelova. Tilsvarande er 
til dømes kostnadene til politisk nivå heller ikkje realistiske. Ved konsolidering av økonomiplanane for Lindås 
Meland og Radøy til Alver, vert det korrigert for slike «urealistiske» tal.  

Fellesnemnda gav i møte 15.01.2018 følgjande uttale om arbeidet med økonomiplanen: 

• Fellesnemnda meiner at kommunane sine investeringar i perioden fram til 2020 er i samsvar med dei 
avtalte målsetjingane for den nye kommunen  

• Fellesnemnda meiner at dei vedtekne investeringane fram til 2020 er i samsvar med framtidige behov 
for tenester og at investeringane er på eit økonomisk forsvarleg nivå for den nye kommunen.  

• Fellesnemnda ønskjer at kommunane bruker felles og like føresetnader for økonomiplanarbeidet for 
2019-2022. Dette gjeld mellom anna folketalsvekst, renteutvikling og eigedomsskatt frå 2020.  

• Fellesnemnda ønskjer at kommunane i størst mogleg grad koordinerer arbeidet med 
økonomiplanane med omsyn på:  

• Investeringar og behov i Alver kommune  
• Gebyr- og betalingssatsar  
• Fellesnemnda ønskjer at kommunane avgrensar bruken av uspesifiserte innsparingar.  

 
Rådmennene i Lindås, Meland og Radøy har samkjørt føresetnadene for økonomiplanen så langt det let seg 
gjera. Dette inneber: 

• Folketalsvekst vert føresett å følgja landsnivå. Mogelege avvik skal gå direkte fram av kvar kommune 
sin økonomiplan. 

• Framtidig rentenivå er det same i dei tre kommunane, og i samsvar med Kommunalbanken sitt 
framlegg til førebels budsjettrente av 7. mai 2018 

• Avdragsprofilane i kommunane er ikkje like. Radøy følgjer fylkesmannen sitt tilrådde nivå på 3,5%, 
Lindås nyttar 30 års nedbetalingstid (tilsvarer 5,5%, og er dermed over det tilrådde minstenivået). 
Meland nytter minimumsberekning ved avdrag. 

• Skatt og rammetilskot er basert på siste utgåve av KS sin modell for utrekning av skatt og 
rammetilskot. 

• Gebyrsatsane vert føresett vidareført for kvar kommune, med sitt utgangspunkt. Samordning av 
gebyr blir eit eige prosjekt. 

• Eigedomsskatt vert vidareført med kvar kommune sine føresetnader for åra 20-22. For Meland og 
Radøy skal det gå fram av økonomiplanen kor stor del av eigedomsskatten som gjeld bustader.  

• Det skal gå fram av økonomiplanen for kvar kommune kor store innsparingar som må til for å levera 
tilfredsstillande økonomisk resultat i økonomplanperioden, dvs minst 1,7% netto driftsresultat.  Kvar 
kommune arbeider vidare for å spesifisera aktuelle innsparingar på tenestenivå, fram til endeleg 
budsjetthandsaming. 

• Konsolidering av økonomiplanane til ein plan for Alver vert gjort etter at kvar kommune har vedteke 
sin økonomiplan. Konsolidert økonomiplan for Alver skal vera klar før ordinær handsaming av 
budsjett for 2019 i kvar kommune. 
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Disponible inntekter, skjema 1A: 
Skjema 1A – driftsbudsjett, er utarbeidd med utgangspunkt i ein vidareføring av dei frie disponible inntektene i 
2018. Det vil seie at inntektene er oppgitt i 2018-kroner, og tillegg for lønns- og prisauke kjem når 
nasjonalbudsjettet for 2018 ligg føre. Netto driftsutgifter for tenesteområda er også utarbeida i 2018-kroner, 
og reelt budsjett inkludert lønns – og prisstigning for 2019 vert utarbeida hausten 2018. 

 
Auken i netto finansutgifter i økonomiplanperioden skuldast auka låneopptak som gjer høgare avdrag og 
rentebelastning. Det er lagt inn ein forventa renteauke i økonomiplanperioden, og prognosen for renteauke er 
per mai 2018 høgare for dei neste fire åra enn tidligare renteprognoser . Det er budsjettert med 2,1% i 2019, 
2,5% i 2020 og 3,0% i 2021 og 2,83% i 2022. Det er stor usikkerhet knytt til renteutviklinga, og spesielt i åra 
etter økonomiplanperioden. En renteauke frå 2,8% til 3,8% på lånegjelda vi har i 2022 vil gje ei auka 
driftsbelastning på 14 mill. kr i året (tilsvarar om lag 22 årsverk). 

Rådmannen legg opp til ein samla innsparing på 67  mill. kr i økonomiplanperioden i hovudsak for å kunne 
handtere auka avdrag og renter frå dei vedtekne investeringane. I tillegg gjeld 14 mill av innsparingane som er 
lagt inn i 2020 og 2021 auka drift innan pleie og omsorg i 2019.   

Dersom renta aukar meir enn det som er lagt inn i økonomiplanperioden, må det gjennomførast fleire 
innsparingstiltak for å finansiera auka finansutgifter. Det er viktig å ha midlar avsett på disposisjonsfond til 
mellom anna å kunne dekke ei uventa renteauke på kort sikt.  

DRIFTSBUDSJETT Rekneskap
2017

Budsjett
2018

Budsjett
2019

Budsjett
2020

Budsjett
2021

Budsjett
2022

Skatt på inntekt og formue -396 271 -427 775 -427 775 -427 775 -427 775 -427 775
Ordinært rammetilskot -435 520 -412 804 -416 300 -415 641 -415 804 -415 804
Eigedomsskatt -166 017 -167 470 -168 470 -164 470 -162 970 -159 970
Andre generelle statsti lskot -47 756 -43 953 -35 306 -36 398 -19 393 -19 393
Konsesjonskraft, avgift -170 -90 -90 -90 -90 -90
Frie disponible inntekter -1 045 734 -1 052 092 -1 047 941 -1 044 374 -1 026 032 -1 023 032
Renteinntekter og utbytte -24 196 -27 684 -29 440 -35 512 -37 168 -36 100
Renteutgifter 19 975 24 804 35 430 47 303 54 256 48 256
Avdragsinntekter (VA) -4 249 -10 138 -12 483 -15 235 -16 358 -16 358
Avdrag på lån 40 527 58 086 60 954 66 290 67 673 64 839
Netto finansutgifter 32 057 45 068 54 461 62 846 68 403 60 637
Premieavvik pensjon 10 699 -20 494 -10 451
Bruk av premiefond -16 577 -19 397 -17 000 -15 000 -15 000 -8 000
Avsett ti l  disposisjonsfond 68 567 33 080 27 090 3 978 613 10 204
Bruk overskot tidlegare år -32 081
Bruk av disposisjonsfond -13 429 -2 115 -22 609
Bruk av bundne fond
Netto avsetningar 17 179 -8 926 -22 970 -11 022 -14 387 2 204
Overført ti l  investeringsrekneskap 1) 31 379 31 379 31 379 31 379 29 945 33 520
Til  fordeling drift -965 119 -984 571 -985 071 -961 171 -942 071 -926 671
Motpost avskrivingar -47 273 -45 474 -45 474 -45 474 -45 474 -45 474

Sum til fordeling drift -1 012 392 -1 030 045 -1 030 545 -1 006 645 -987 545 -972 145
Netto driftsutgifter tenesteområda 998 327 1 030 045 1 030 545 1 006 645 987 545 972 145
Meirforbruk/mindreforbruk -14 065 0 0 0 0 0
Avsetning til disp.fond uten premieavvik -0,6 % 0,4 % 0,1 % 1,0 %
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Netto driftsresultat, korrigert  

 
Det vert anbefalt at ein kommune skal ha eit netto driftsresultat på over 1,7%. Grunna dei høge inntektene frå 
eigedomsskatt på verk og bruk i Lindås kommune, er det anbefalt at netto driftsresultat i Lindås kommune er 
høgare enn den generelle anbefalinga. Dette for å kunne handtere kortsiktige uventa rente- og 
driftsendringar.  

Netto driftsresultat: Rekneskap 
2017

Budsjett 
2018

Budsjett 
2019

Budsjett 
2020

Budsjett
2021

Budsjett
2022

Driftsinntekter -1 440 918 -1 325 142 -1 320 991 -1 317 424 -1 299 082 -1 296 082
Netto driftsresultat -107 112 -55 868 -29 384 -28 881 -24 082 -37 248
Netto driftsresultat i % 7,4 % 4,2 % 2,2 % 2,2 % 1,9 % 2,9 %

Korrigert netto driftsresultat
Netto driftsresultat -107 112 -55 868 -29 384 -28 881 -24 082 -37 248
Premieavvik 2 011 22 609 33 060
Bruk av bundet fond -11 174 -6 513 -6 513 -6 513 -6 513 -6 513
Bruk av disposisjonsfond -15 804 -2 115 -22 609
Avsetning til bundet fond 52 338 37 37 37 37 37
Korrigert netto driftsresultat -79 741 -41 850 -25 409 -35 357 -30 558 -43 724
Korrigert netto driftsresultat 5,5 % 3,2 % 1,9 % 2,7 % 2,4 % 3,4 %
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Netto driftsrammer tenesteområda 
Det vert gjort framlegg om følgjande rammer for dei ulike tenesteområda: 

 
Rådmannen har tatt utgangspunkt i vedtekne rammer for 2018, konsekvensjustert budsjett,  justert 
prosjektportefølje og planlagde innsparingar når rammene for 2019 – 2022 for dei ulike tenesteområda er 
utarbeidd. 

Kostnadsreduksjon i driftsrammene 
Skal Lindås kommune ha eit økonomisk handlingsrom til å utvikle tenestene og investere i attraktiv 
samfunnsutvikling og å handtere auka rente- og avdragskostnader, er det avgjerande med årlege innsparingar 
på driftsramma.  

Basert på prosjektporteføljen i Lindås 2019 og innsparingsprosjekter som har komen i tillegg, har rådmannen 
innarbeidd følgjande kostnadsreduksjonar i rammene i dei ulike åra i økonomiplanperioden: 

 
*alle tal i mill. nok (positive tall i denne tabellen betyr behov for lågare ramme) 

Det er lagt inn nye innsparingar innan pleie og omsorg på til saman 14 mill. kr i  2020 og 2021 samanlikna med 
innsparingane som er konkretisert og kommunisert i formannskapsmøta i april og mai. I tillegg er det lagt inn 
uspesifisert innsparing på 10 mill. kr i 2021. Rådmannen vil starte arbeidet med å konkretisere både tiltak og 
konsekvensar for dei nye innsparingane fram mot budsjettvedtaket for 2019. Behovet for auka innsparingar 
kjem som ein konsekvens av høgare rentebelastning og auka driftsutgifter innan pleie og omsorg i 2018.  

 

Oversyn over konkrete innsparingstiltak følgjer under. 

  

Tenesteområda sine netto driftsutgifter
Rekneskap

2017
Budsjett

2018
Budsjett

2019
Budsjett

2020
Budsjett

2021
Budsjett

2022
1 Pol i ti sk s tyring 22 021 23 550 24 050 23 550 24 050 23 550
2 Adminis trativ s tyring, s tøttefunks j. 54 779 72 572 70 072 70 072 60 072 60 072
3 Oppvekst 377 604 411 909 406 009 402 709 402 709 400 109
4 Pleie og omsorg 260 198 265 466 279 966 272 466 261 766 249 466
5 Helse og sos ia l 84 389 98 578 99 578 86 978 86 578 86 578
6 Samfunnsutvikl ing og kommunalteknikk 149 488 157 970 150 870 150 870 152 370 152 370

Sum tenesteområda 948 479 1 030 045 1 030 545 1 006 645 987 545 972 145

Alle tall i millioner nok
Nye tiltak 

i 2019
Total 

årseffekt
Nye tiltak 

i 2020

Total 
akkumulert 

årseffekt

Nye tiltak 
i 2021

Total 
akkumulert 

årseffekt

Nye tiltak 
i 2022

Total 
akkumulert 

årseffekt
Tenesteområde
Uspesifisert 10,0             10,0                  10,0                 
Administrasjon, styring og støttefunksjonar 2,5               2,5                  2,5                   2,5                    2,5                    
Oppvekst 6,0               6,0                  3,3               9,3                   9,3                    2,6               11,9                 
Pleie og omsorg 8,3               8,3                   10,7             19,0                  12,3             31,3                 
Helse og sosial 0,1               0,1                  0,3               0,4                   0,4                0,8                    0,8                    
Samfunnsutvikling og kommunalteknikk 7,1               7,1                  2,3               9,4                   1,2                10,6                  10,6                 
Sum 15,7             15,7                14,2             29,9                 22,3             52,2                  14,9             67,1                 
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Detaljert oversikt over budsjetterte innsparingar og moglege tiltak: 

 

Pri
Teneste

2019
2020

2021
2022

Tiltak
Konsekvens

1
Eigedom

2,1
0,2

0,2

Effektivisere eigedom
sdrifta (redusert vikarbudsjett, reduserte 

driftskostandar, auka inntekter på utleigebustadar, effektivisere 
brøyting og strøing, avhende bygg ein ikkje nyttar, unngå leige av 
bygg)

Det er sett på ei rekkje effektiviseringstiltak på eigedom
 som

 sam
la sett 

kan gi ei innsparing. Dette er tiltak kor ein ser både på reduserte 
kostnadar og på auka inntekter. Konsekvensen er at eigedom

seininga får 
m

eir effektiv drift og reduserte kostnadar.

1
Eigedom

1,4
0,5

Reduksjon årsverk (Einingsleiar, gartnar og reinhald)
Det blir ikkje lyst ut stilling som

 ny einigsleiar før vi blir Alver kom
m

une. 
Dette blir ordna internt. Det blir ikkje tilsett i ledig stilling som

 gartnar, 
det blir sett på andre ordningar som

 skal sikre behovet for grønt arbeid. 
Reinhald skal vurdere m

åten dei jobbar på og kunne spare inn eit årsverk. 
Dette m

å vi også vurdere opp m
ot frekvens på reinhald på ulike 

kom
m

unale bygg. 

1
Arealforvaltning

0,7
0,4

Innsparing ledige stillingar interkom
m

unalt byggetilsyn og 
landbruk

Vi m
å gjennom

føre fleire  tilsyn sjølv på byggesak. Uklart om
 det er 

kapasitet. Nytt tilsyn vil bli bygd opp i Alver kom
m

une. På landbruk vil vi 
bruke sam

arbeid m
ed Radøy til å løyse evt. utfordringar fram

 til vi er 
Alver kom

m
une.

2
Kultur

0,3
0,3

1,0

Senke nivået på kultum
idlar - tilpasse til dei andre kom

m
unane 

som
 skal inn i Alver. Ikkje tilsette ved naturlig avgang på 

kulturskule (pensjon)

Reduserte kulturm
idlar til lag og organisasjonar. Fæ

rre tilsette vil gi eit 
redusert tilbod på kulturskule.

1
Teknisk drift

1,7
0,4

Føre ingeniør 100%
 på VA og prosjekt. Innsparing m

erkantil 
stilling 30%

. Reforhandle avtale på vintervedlikehald - reduserte 
kostnadar.

Ingen konsekvenser

2
Brann og redning

0,8
0,2

Redusere tal på service-oppdrag eller andre oppdrag som
 ikkje 

er akutt eller ein naturlig del av brann - det vil spare 
driftskostnader. Sette i gang tiltak som

 kan gi auka inntekt.

Ingen konsekvenser. I hovudsak gjennom
fører Brann fæ

rre oppdrag som
 

gir reduserte driftskostnadar.

2
Planavdeling

0,2
0,3

Innsparing planm
idlar

Fæ
rre m

idlar til å nytte til eksterne konsulentar
Delsum

 
sam

funnsutvikling og 
kom

m
unalteknikk

7,1
2,3

1,2

10,5

3
Sjukeheim

12,3
Redusere m

ed 20 sjukeheim
splassar. Tal sj.heim

splassar etter 
reduksjon i Lindås kom

m
une: 74. Tal om

sorgsbustad pluss : 33. 
Kan føre til periodar m

ed overbelegg. Dekningsgrad er tilfredstillande m
ed 

ei god utbygd heim
eteneste.

2
Eining for 
funksjonshem

m
a

5
Bedre sam

ansetnad av brukargruppane. Reduksjon av kjøp av 
tenester.

Nokre brukarar m
å flytte til anna bustad/ bufellesskap

Helse og sosial

0,1
0,3

0,4

Tiltak i flyktningetenesta som
 gir sam

e standard som
 i M

eland 
og Radøy. Heilskapleg rusom

sorg

Delsum
 Pleie og 

om
sorg, Helse og sosial

0,1
0,3

5,4
12,3

18,1
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Pri
Teneste

2019
2020

2021
2022

Tiltak
Konsekvens

4
Skule

1
Avvikle drift Læ

ringssenteret, ca 3,7 årsverk
"Spesialundervisning blir lagt til heim

eskulen, + ca 0,5 m
ill. kr. - m

indre 
skyssutgifter."Inntekter på ca. 1 m

ill går ut (Fylke, 
nabokom

m
unar)Terapibassenget bør vera ope/bem

anna.  Der vil det bli 
inntekter frå fylket/andre kom

m
unar på ca 1 m

ill. kr. M
å rekne endeleg 

sum
 på elevnivå, så dette er usikre tal.

1
Skule

0,8
Seim

 gard - avvikle drift, 1 årsverk + drift
M

anglande alternativ opplæ
ringsarena for risikoungdom

. Står igjen m
ed 

TAM
 som

 tilbod, sam
t at skulane m

å tilpasse opplæ
ringa i støre grad.

1
Skule

3,35

Redusere 5 årsverk læ
rar

Lågare læ
rartettleik i store klassar på dei største skulane. Fæ

rre 
læ

rartim
ar til tilpassa opplæ

ring på alle skular. Dersom
 m

idlar til tidleg 
innsats frå staten fell bort  slik  det ser ut våren 2018 får  1.-4 klasse 
spesielt stor nedgang . Bortfall av desse m

idlane er 6 årsverk for Lindås 
for skuleåret 2018-2019.

2
Skule

3,35

Reduksjon 5 årsverk til
Lågare læ

rartettleik på fulldelte barneskular og ungdom
sskulane. 

Ytterlegare nedgang i tim
ar til tilpassa opplæ

ring. Fæ
rre valfag/språkval 

på ungdom
sskulane. Ein kan venta ei auka tilm

elding av elevar til PPT for 
å få rett til spesialundervisning. Fleire skular vil kom

m
a under dei 

nasjonale norm
tala for læ

rartettleik og kan få statlege m
idlar. Dei sm

å 
skulane har ikkje elevtal til å kom

m
a under den norm

a, og får ingen 
kom

pensasjon dersom
 ordninga m

ed bortfall av statlege m
idlar til tidleg 

innsats vert ståande.

1
Skule

1,3
Redusere m

ed 1,5 årsverk m
erkantile

M
å arbeide annleis enn i dag, sam

le oppgåver m
eir sentalt/på fæ

rre 
personar, m

eir digital kom
m

unikasjon.

4
Skule

0,6

Avvikle 1 årsverk m
iljøterapeutar skule

Svekking av det førebyggjande ungdom
sarbeidet.  Avvikle tiltak frå 

kom
m

unedelplanen før vi får m
åle effekt. Auka behov for helsesøster, 

kom
m

unepsykolog, PPT etc.  Kontaktlæ
rarane får m

eir ansvar.

2
Helsestasjon

0,5
Kutte 1 stilling sekretæ

r
Sekretæ

r på Knarvik berre 2 dgr i veka, ikkje på Lindås, helsesøstrene m
å 

arbeide annleis enn i dag.

3
PPT

0,6
Kutte 1 stilling sakshandsam

ar
Redusert kapasitet system

retta tiltak, m
indre tid til rettleiing ute, m

eir 
individarbeid og lengre venteliste.

2
PPT

0,4

0,6 %
 stilling som

 sekretæ
r

Tilsette m
å organisere dagen/arbeidet annleis, lengre venteliste, 

m
indresystem

retta arbeid, redusert kapasitet rettleiing ute. M
ykje 

arkivarbeid som
 m

å over på leiar/andre tilsette.
Delsum

 oppvekst
6,0

3,4
0,0

2,6
11,9

1
Rådm

ann, stab/støtte
1,0

Ikke tilsette ny Leankoordinator når prosjektstilling går ut, løse 
ved om

disponering av eksisterende ressurser ved videre satsing
Kan føre til lavere aktivitet i leanprosjekter, m

en m
etodikken vil bli nytta i 

sam
anslåingsprosjektene. Bør stå noe om

 Lean/ kartleggingsm
etodikk i 

prosjekthåndboken

2
Rådm

ann, stab/støtte
0,5

Redusere bem
anning på kundesenter, er det m

ulig å "låne" 
kapasitet fra post/ arkiv eller annen avdeling i de tidene på 
dagen det norm

alt er størst trykk? 

3
Rådm

ann, stab/støtte
1,0

Ikke tilsette controller som
 i hovedsak skal jobbe m

ed sektor 
pleie og om

sorg, m
en se controlling sam

let når vi blir Alver og 
vurdere behov da.

Vil ha m
indre oppfølging, analyser og bistand til avdelingslederne og 

einingsleiderne både m
ed økonom

ioppfølging, m
en også m

ed oppfølging 
og kontroll av turnusprogram

m
et.

Delsum
 adm

inistrativ 
styring og 
støttefunksjoner

2,5

2,5

Totalsum
 alle 

tenesteom
råder

16
6

7
15

43,0
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Strategiske prioriteringar 

I tillegg har rådmannen budsjettert med ein del strategisk viktige tiltak som skal gjere det mogleg å oppnå den 
utviklinga vi ynskjer under dei ulike tenesteområda. Dei ulike tiltaka, som kjem i tillegg til ramma som er 
vedtatt for 2018, er:  

  
Tala som er lagt inn i dei ulike åra er vidareført i økonomiplanperioden. Positive tall i denne tabellen betyr behov for høgare ramme 

BSHP = Bustadsosial handlingsplan 
KP = Kommunedelplan oppvekst   
HSOP = Helse, Sosial og omsorgsplan for Lindås kommune. 

Oversyn over konsekvensjustert budsjett: 

   

Tiltak/ prosjektportefølge i økonomiplanperioden Effekt i 
2019

Effekt i 
2020

Effekt i 
2021

Effekt i 
2022

Husleige helsehus 2,0                  2,7               
BSHP - kartlegging av behov Omsorgsbustadpluss for eldre 0,3                  
Legeheimel 60% + 50% helsesekretær 0,7                  
KP: Program for reduksjon av mobbing/ krenking 0,1               
HSOP: Terskelfri samtale med psykolog eller psykriatisk sjukepleiar 0,3               
HSOP: Ergoterapeut 0,5               
HSOP: Fysioterapeut 0,3               
HSOP: Koordinator for frivilligarbeide 0,2               0,4                  
HSOP: Etablere demensteam 0,3               0,4                  
Sum 1,7               3,8                  2,7               -                   

Konsekvensjustert budsjett per mai 2018 Effekt i 
2019

Redusert refusjon ressurskrevjande brukarar 6,2               
Auke BPA , effekt frå 2019 1,6               
Nye ressurskrevjande brukarar 2,1               
Auka vetaksmengde heimetenesta 4,1               
Sum 14,0         
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Disposisjonsfond 

 

Lindås kommune bør ha eit disposisjonsfond på om lag 100 mill. kr for å sikre at vi har avsett midlar til å 
handtere uventa endringar både i drift, eigedomsskatt og rentenivå.  I 2022 vil det stå 74 mill. kr på generelt 
disposisjonsfond i tillegg til 120 mill. kr samla på fond for bufferavkastning og langsiktig plassering.  

 

  

DISPOSISJONSFOND Budsjett
2019

Budsjett
2020

Budsjett
2021

Budsjett
2022

1.1. 78 760 69 490 70 168 67 281
Avsett/ bruk dispos is jonsfond -5 970 3 978 613 10 204
Bruk av dispos is jonsfond (KLP) -3 300 -3 300 -3 500 -3 500
31.12 69 490 70 168 67 281 73 985

Fond, langsiktig plassering (inkl 
avkastningsbuffer)

Budsjett
2019

Budsjett
2020

Budsjett
2021

Budsjett
2022

1.1. 120 000 120 000 120 000 120 000
31.12. 120 000 120 000 120 000 120 000
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Investeringsbudsjett 
Dei prosjekta som er endra sidan førre økonomiplan  er merka med rødt i oversikten under.  

 
Merk at det ikkje er lagt inn prosjektkostnad for tomt til Alversund skule for å ikkje føregripe ein eventuell 
forhandlingssituasjon. Det er berekna renter og avdrag av antatt prosjektkostnad.  

Nr BRUTTO INVESTERINGAR
Prosjekt-

kostnad
Budsjett 

2019
Budsjett 

2020
Budsjett 

2021
Budsjett 

2022
Sum 2019-

2022
1 Investering administrasjonsbygg Løpande 2 000 2 000 2 000 2 000 8 000

2 000 2 000 2 000 2 000 8 000
2 Ny Alversund barneskule inkl hall 280 000 171 000 76 251 247 251
3 Tomt ny Alversund barneskule 0
4 Knarvik barneskule inkl hall 227 940 35 000 35 000

Lønns og prisstigning Knarvik 2018 kroner 5 500 2 000 2 000
5 Oppgradering av Eikanger skule 3 000 3 000 3 000
6 Leikeplassutstyr Løpande 250 250 250 250 1 000
7 Påbygg Leiknes skule 23 600 2 500 2 500

Lønns og prisstigning Leiknes 2018 kroner 382 0
8 Investering skulebygg Løpande 5 000 5 000 5 000 5 000 20 000

218 750 81 501 5 250 5 250 310 751
9 Utstyr idrettsanlegg Løpande 200 200 200 200 800

10 Investering Kultur og idrett Løpande 200 200 200 200 800
11 Utvikling veg og parkering Kvamsvågen 0
12 Hall Ostereidet 50 000 15 000 15 000

400 400 400 15 400 16 600
13 Ny barnehage Lindås 65 000 20 000 20 000
14 Investering barnehagebygg Løpande 1 000 1 000 1 000 1 000 4 000

1 000 1 000 1 000 21 000 24 000
15 Nye bustader rus og psykiatri 13 700 3 500 10 044 13 544

Lønns og prisstigning bustader rus og psykriatri 80 220 300
16 Utstyr omsorgsteknologi 800 800
17 Investering bustader Løpande 2 000 2 000 2 000 2 000 8 000
18 BSHP - Prosjektering, Kjøp av 4 hybler ti l  ungdommer Ikke avklart 200 200
19 BSHP - Prosjektering, 6 leil igheter ti l  voksne/ familier Ikke avklart 200 200

6 380 12 664 2 000 2 000 23 044
20 Investering institusjon og omsorgsbustader Løpande 1 200 1 000 1 000 1 000 4 200
21 Bufellesskap 25 300 6 000 15 112 21 112

Lønns og prisstigning bufellesskap 130 120 250
22 Bil med rullestolrampe, avlastningsavdelinga 600 600
23 Takheiser sjukeheim/ funksjonshemma 200 350 350

8 280 16 232 1 000 1 000 26 512
24 Kyrkjeleg fellesråd 500 500 500 500 2 000

500 500 500 500 2 000
25 34 000 36 000 16 000 13 000 99 000
26 68 000 83 500 23 000 18 000 192 500
27 15 300 15 300 16 500 17 000 64 100
28 400 4 000 500 500 5 400
29 Universell  utforming/ særlig ti lrettelegging Løpande 1 500 1 500 1 500 1 500 6 000
30 Offentlige pålegg Løpande 5 000 5 000 5 000 5 000 20 000
31 Breibandprosjekt 5 000 5 000
32 Mobilprosjekt 2 250 2 250
33 Planlegging Knarvik 25 000 0
32 Utbygging Knarvik 56 000 28 000 28 000 56 000
33 Grunnerverv Knarvik sentrum 8 000 8 000
34 Utbygging Storemyra 25 000 25 000
35 Innløsing tomter Knarvikplan 10 000 10 000
36 Digitalt kartverk 250 250 250 250 1 000
37 Mindre tomtekjøp/ grensejusteringar 2 000 2 000 2 000 2 000 8 000
38 Nettbrett ti l  skuleelevar 1 000 1 000
39 IKT-anlegg 3 000 3 000 3 000 3 000 12 000

40 Egenkapitalinnskot KLP 3 300 3 300 3 500 3 500 13 600
94 300 43 050 15 250 15 250 167 850

Brutto investeringar 449 310 296 147 83 400 110 900 939 757
Sum andre tiltak

Sum administrasjonsbygg (delsum)

Sum skulebygg (delsum) helse og sosial

Sum kultur og idrett (delsum)

Sum barnehagebygg (delsum) sosial

Sum helse og sosial (delsum)

Sum Institusjon og omsorgsbustader  (delsum)

Sum kyrkjeleg fellesråd (delsum)                        .
Sum vann                                                                                      .
Sum avløp                                                                          .
Sum veg                                                                                     .
Sum Brann                                                                           .
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Budsjett 
2019

Budsjett 
2020

Budsjett 
2021

Budsjett 
2022

Sum 2018-
2021

Investeringar finansiert av kommunale inntekter 347 310 176 647 44 400 79 900 648 257
Investeringar finansiert av gebyr vatn og avløp 102 000 119 500 39 000 31 000 291 500

449 310 296 147 83 400 110 900 939 757

FINANSIERINGSBEHOV Budsjett 
2019

Budsjett 
2020

Budsjett 
2021

Budsjett 
2022

Sum 2018-
2021

Brutto investeringar 449 310 296 147 83 400 110 900 939 757
Avdrag på formidlingslån 18 000 18 000 18 000 18 000 72 000
Formidling av Husbanklån 15 000 15 000 15 000 15 000 60 000
Sum finansieringsbehov 482 310 329 147 116 400 143 900 1 071 757

FINANSIERING Budsjett 
2019

Budsjett 
2020

Budsjett 
2021

Budsjett 
2022

Sum 2018-
2021

Lån
Husbanklån 15 000 15 000 15 000 15 000 60 000
Generelle investeringar 241 504 76 069 0 14 900 332 473
Avløpsrenseanlegg 68 000 83 500 23 000 18 000 192 500
Vassverk 34 000 36 000 16 000 13 000 99 000
Sum låneopptak 358 504 210 569 54 000 60 900 683 973
Mottekne avdrag på formidlingslån 18 000 18 000 18 000 18 000 72 000
SUM EKSTERN FINANSIERING 376 504 228 569 72 000 78 900 755 973
Anna finansiering
Driftsfinansiering (forskriftsbestemt) 64 802 34 269 7 780 14 880 121 731
Driftsfinansiering eigedomsskatt 31 379 31 379 29 945 33 520 126 223
Bufellesskap - ti lskot husbanken 40% 10 000 10 000
Tilbakebetaling forskotterint Sjurset Litlås 3 325 3 250 3 175 3 100 12 850
Statlig investeringstilskot, bufelleskap 5 880 5 880
Tilskot frå Alvidra - hall  Alversund 2 000 2 000
Disposisjonsfond KLP (driftsfinansiering) 3 300 3 300 3 500 3 500 13 600
Tilbakebetaling forskottering Storemyra 3 000 9 000 0 10 000 22 000
Sal av brannbil 1 500 1 500
SUM INTERN FINANSIERING 105 806 100 578 44 400 65 000 315 784
SUM FINANSIERING 482 310 329 147 116 400 143 900 1 071 757



SAKSPAPIR 
 

Saksnr Utval Type Dato 
019/18 

 

Eldrerådet PS 12.06.2018 
 

Saksbehandlar  ArkivsakID 
Tove Mette Arnø Fyllingen  18/1034 
 

Melding/orientering til eldrerådet 12.06.2018  
 
32T 
Kommunale Eldreråd - Innspel til EldrerådskonferansenSakliste fylkeseldrerådet 
24.05.2018Møteprotokoll fyel 24.05.2018 
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak 
Meldinga vert teke til orientering. 

………………………… 

 
 
 
 
Saksopplysningar: 
Saka skal avgjerast i eldrerådet 

 

………………………… 

 

 
 
 
 



 
Fylkeseldrerådet 
 

  
 

 

Hordaland fylkeskommune 
Kommunikasjonsseksjonen - Øk - og 
org avd 
 

Agnes Mowinckels gate 5 
PB 7900 
5020 Bergen 

Tlf: 55 23 90 00 
e-post: hfk@hfk.no 
www.hordaland.no 

Foretaksnr. NO 938 626 367 mva. 
Kontonr. 5201 06 74239 

Konferansen for kommunale eldreråd i Hordaland 6. og 7. november 
2018 – Ønskje om innspel til tema  
 
De har tidlegare fått informasjon om at haustkonferansen for dei kommunale eldreråda blir halden i Bergen 
6. og 7. november i år. 
 
Det er allereie bestemt at eit hovudtema vil vera ernæring og mat for eldre fordi dette er eit svært aktuelt 
tema for tida. 
 
Fylkeseldrerådet ønskjer at haustkonferansen skal vera aktuell, relevant og interessant for deltakarane 
 
Derfor invitererer vi eldreråda til å koma med forslag til også andre tema som de ønskjer belyst eller tatt opp 
på konferansen. 
 
Dersom ditt eldreråd har ønskje om eit spesielt tema, ber vi om at de sender inn forslag til Fylkeseldrerådet 
innan 10. august 2018. 
 
Forslaget kan sendast som brev eller e-post til Hordaland Fylkeskommune, adresse: Fylkeseldrerådet i 
Hordaland, c/o Hordaland fylkeskommune Postboks 7900, 5020 Bergen eller e- post:  
merethe.nordnaes@hfk.no 
 
 
 

Med venleg helsing 
Fylkeseldrerådet i Hordaland 

 
 

Kåre Ystanes 
Leiar 

 

  
Brevet er godkjent elektronisk og har derfor inga underskrift. 

Alle Kommunale Eldreråd i Hordaland fylke  
 
  

 
 
 

Dato: 30.05.2018 
Vår ref.: 2017/2682-107      

Saksbehandlar: mernord 
Dykkar ref.:   

 
 

mailto:merethe.nordnaes@hfk.no


 

  
 
       

  
 

Sakliste 
Utvals- 
saknr 

Innhald Arkiv- 
saknr 

U.Off. 

PS 20/18 Godkjenning av møteinnkalling   

PS 21/18 Godkjenning av møteprotokoll førre møte 2017/2682  

PS 22/18 Godkjenning av sakliste   

PS 23/18 Referatsak (meldingar)   

PS 24/18 Ymse   

RS 21/18 Svar på spørsmål fra fylkeseldrerådet vedrørende 
sykehjemsplasser og ventelister i Bergen kommune 

2017/2682  

RS 22/18 Folkehelseundersøking i Hordaland 2017/2682  

RS 23/18 Ad. Mammografitilbudet i Nordhordland 2017/2682  

RS 24/18 Utvida TT-ordning - invitasjon til å søkja om ekstra midlar. 
Høyring 

2017/2682  

RS 25/18 Referat dialogmøte om Osterfjordruta 2017/15772  

RS 26/18 Ad. Vestlandskonferansen i Loen 2018 - forslag til saker til 
konferansen frå Fylkeseldrerådet i Hordaland 

2017/2682  

RS 27/18 Ad. Landskonferansen i Troms - forslag til saker/innspel frå 
Fylkeseldrerådet i Hordaland 

2017/2682  

RS 28/18 Ad. konferansen for kommunale eldreråd i Hordaland 6. og 
7. november 2018 - ønskje om innspel til tema 

2017/2682  

PS 25/18 Angåande servicelinjer i Bergen 2017/2682  

PS 26/18 Ad. Vestlandskonferansen i Loen 2018 - oppfølging 2017/2682  

PS 27/18 Vestlandskonferansen 2019  - som Fylkeseldrerådet i 
Hordaland skal arrangera 

2017/2682  

PS 28/18 Innspill til temaer til den nasjonale eldrerådskonferansen i 
2019 - hva opptar de fylkeskommunale eldrerådene ? 

2017/2682  
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 Møteprotokoll 

 
Utval: Fylkeseldrerådet i Hordaland 
Møtestad: Sunnhordland, 4. etasje, Fylkeshuset 
Dato: 24.05.2018 
Tidspunkt: 09:30 – 15:35 

 
 
 

Følgjande faste medlemmer møtte: 
 

 

Namn Funksjon Representerer Merknad 
Kåre Ystanes Leiar PF  
Inger M. Lingjerde Medlem PF  
Odd Himle Medlem SN-H  
Gunda Falao Sparre Nestleiar LOP  
Monrad Reigstad Medlem PF  
Synnøve Solbakken Medlem FL A/SP/SV Til kl 13.00 
Inger Sjong Medlem FL H/FRP/V/MDG  

 
 

Frå administrasjonen møtte: 
 
Namn Stilling 
Liv Stray Breistein Rådgjevar, Byrådsavdeling for helse og omsorg Bergen 

kommune 
Thorbjørn Aarethun Seniorrådgjevar, prosjektsekretariatet ny fylkeskommune 
Dianne Kilvær Sekretær 

 
  

Sakliste 

Utvals- 
saknr 

Innhald Arkiv- 
saknr 

U.Off. 

PS 20/18 Godkjenning av møteinnkalling   

PS 21/18 Godkjenning av møteprotokoll førre møte 2017/2682  

PS 22/18 Godkjenning av sakliste   

PS 23/18 Referatsak (meldingar)   

PS 24/18 Ymse   

RS 21/18 Svar på spørsmål fra fylkeseldrerådet vedrørende 
sykehjemsplasser og ventelister i Bergen kommune 

2017/2682  

RS 22/18 Folkehelseundersøking i Hordaland 2017/2682  

RS 23/18 Ad. Mammografitilbudet i Nordhordland 2017/2682  

RS 24/18 Utvida TT-ordning - invitasjon til å søkja om ekstra 
midlar. Høyring 

2017/2682  

RS 25/18 Referat dialogmøte om Osterfjordruta 2017/15772  
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RS 26/18 Ad. Vestlandskonferansen i Loen 2018 - forslag til 
saker til konferansen frå Fylkeseldrerådet i Hordaland 

2017/2682  

RS 27/18 Ad. Landskonferansen i Troms - forslag til saker/innspel 
frå Fylkeseldrerådet i Hordaland 

2017/2682  

RS 28/18 Ad. konferansen for kommunale eldreråd i Hordaland 6. 
og 7. november 2018 - ønskje om innspel til tema 

2017/2682  

PS 25/18 Angåande servicelinjer i Bergen 2017/2682  

PS 26/18 Ad. Vestlandskonferansen i Loen 2018 - oppfølging 2017/2682  

PS 27/18 Vestlandskonferansen 2019  - som Fylkeseldrerådet i 
Hordaland skal arrangera 

2017/2682  

PS 28/18 Innspill til temaer til den nasjonale 
eldrerådskonferansen i 2019 - hva opptar de 
fylkeskommunale eldrerådene? 

2017/2682  

PS 29/18 Vidare planlegging av eldrerådskonferansen 2018   
     
 
 

PS 20/18 Godkjenning av møteinnkalling 

Saksprotokoll i Fylkeseldrerådet i Hordaland - 24.05.2018  
 
Monrad Reigstad kommenterte at sakene må fram for fylkeseldrerådet før AU gir svar/uttalar. 
 
Fylkeseldrerådet slutta seg til at ny sak vart satt på sakskartet utan saksframlegg: PS 29/18 Vidare 
planlegging av eldrerådskonferansen 2018. 
 
Vedtak 
 
Møteinnkallinga vart godkjent med merknadane nemnd over. 
 

PS 21/18 Godkjenning av møteprotokoll førre møte 

Saksprotokoll i Fylkeseldrerådet i Hordaland - 24.05.2018  
 
Vedtak 
 
Møteprotokoll frå møte 15.03.2018 vart godkjent utan merknader. 
 

PS 22/18 Godkjenning av sakliste 

Saksprotokoll i Fylkeseldrerådet i Hordaland - 24.05.2018  
 
Synnøve Solbakken (A) ba om at PS 28/18 vart behandla først. 
 
Vedtak 
 
Saklista vart godkjent utan merknader. 
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PS 23/18 Referatsak (meldingar) 

Saksprotokoll i Fylkeseldrerådet i Hordaland - 24.05.2018  
 
I samband med RS 21 Svar på spørsmål fra fylkeseldrerådet vedrørende sykehjemsplasser og 
ventelister i Bergen kommune vil fylkeseldrerådet sende kopi av svarbrevet til Bergen eldreråd. 
Arbeidsutvalet (AU) skriv brevet. 
 
I samband med RS 23 Ad. Mammografitilbudet i Nordhordland syt sekretariatet for å sende svaret 
til Tore Svendsen, som tok opp saka. 
 
I samband med RS 24/18 Utvida TT-ordning – invitasjon til å søkja om ekstra midlar. Høyring 
ønskjer fylkeseldrerådet kopi av søknaden som vart sendt til departementet. 
 
I samband med RS 25/18 Referat dialogmøte om Osterfjordruta orienterte Odd Himle frå sin 
«synfaring» med skyssbåten. AU vil formulere brev til fylkesordførar som vedlegg til saka som skal 
opp i utval for miljø og samferdsel 6. juni/fylkesutvalet 26. juni. 
 
Vedtak 
 
Øvrige referatsaker vart tatt til orientering. 
 

PS 24/18 Ymse 

Saksprotokoll i Fylkeseldrerådet i Hordaland - 24.05.2018  
 
PRESENTASJONAR 
 
Thorbjørn Aarethun, prosjektsekretariatet ny fylkeskommune orienterte om regionreforma. 
Liv Stray Breistein, rådgiver i Byrådsavdeling for helse og omsorg, Bergen kommune orienterte om 
mat og ernæring hos eldre. 
 
ORIENTERING 
 
Fylkeseldrerådet vart samd i å flytte møte 13. september til 6. september 
 

PS 25/18 Angåande servicelinjer i Bergen 

Forslag til vedtak 
 
Fylkeseldrerådet vil fremje forslag til svar til Eldrerådet i Bergen kommune. 
 
Saksprotokoll i Fylkeseldrerådet i Hordaland - 24.05.2018  
 
Gunda F. Sparre (LOP) sette fram slikt forslag: 
 

1. Fylkeseldrerådet sender kopi til Eldrerådet i Bergen av vedtaket 24.05.18 i sak PS 
25/18. 
 

2. AU skriver på vegne av fylkeseldrerådet brev til Skyss om at det under utarbeidelsen 
av nye bussruter fra og med august 2018 blir tatt hensyn til innspill både fra 
Eldrerådet i Bergen og Fylkeseldrerådet om serviceruter i bydelene. 

 
Sparre sitt forslag vart samrøystes vedteke 
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Vedtak 
 
1. Fylkeseldrerådet sender kopi til Eldrerådet i Bergen av vedtaket 24.05.18 i sak PS 25/18. 

 
2. AU skriv på vegner av fylkeseldrerådet brev til Skyss om at det under utarbeidelsen av nye 

bussruter frå og med august 2018 vert tatt omsyn til innspel både frå Eldrerådet i Bergen og 
Fylkeseldrerådet om serviceruter i bydelane. 

 

PS 26/18 Ad. Vestlandskonferansen i Loen 2018 - oppfølging 

Forslag til vedtak 
 
Saka vert lagt fram utan forslag til vedtak. 
 
Saksprotokoll i Fylkeseldrerådet i Hordaland - 24.05.2018  
 
Monrad Reigstad (PF) sette fram slikt forslag: 
 

«Fylkeseldrerådet vil sende søknad om ekstra midler for dialogmøter med fylkeseldrerådet i 
Sogn og Fjordane for samordning i sammenslåingsprosessen. 

 
Reigstad sitt forslag vart samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 
 
Fylkeseldrerådet vil sende søknad om ekstra midlar for dialogmøter med fylkeseldrerådet i Sogn og 
Fjordane for samordning i samanslåingsprosessen. 
 

PS 27/18 Vestlandskonferansen 2019  - som Fylkeseldrerådet i Hordaland skal 
arrangera 

Forslag til vedtak 
 
1. Fylkeseldrerådet vedtek at tidspunktet for Vestlandskonferansen 2019 blir den       

 
2. Fylkeseldrerådet vedtak at Vestlandskonferansen skal haldast på hotell... 

 
3. Fylkeseldrerådet vedtek at det skal søkjast om ekstra midlar til å arrangera 

Vestlandskonferansen 2019. 
 
Saksprotokoll i Fylkeseldrerådet i Hordaland - 24.05.2018  
 
Kåre Ystanes (PF) sette fram forslag om dato 8. - 9. mai 2019 på Solstrand hotel & bad. 
 
Innstillinga med Ystanes sitt forslag vart samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 
 
1. Fylkeseldrerådet vedtek at tidspunktet for Vestlandskonferansen 2019 blir den 8. – 9. mai 

2019. 
 

2. Fylkeseldrerådet vedtak at Vestlandskonferansen skal haldast på Solstrand hotel & bad. 
 

3. Fylkeseldrerådet vedtek at det skal søkjast om ekstra midlar til å arrangera 
Vestlandskonferansen 2019. 
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PS 28/18 Innspill til temaer til den nasjonale eldrerådskonferansen i 2019 - hva 
opptar de fylkeskommunale eldrerådene? 

Forslag til vedtak 
 
Medlemmane i fylkeseldrerådet vil kome med innspel på temaer som opptar eldreråda, til den 
nasjonale eldrerådskonferansen 2019 i Telemark. 
 
Saksprotokoll i Fylkeseldrerådet i Hordaland - 24.05.2018  
 
Synnøve Solbakken (A) sette fram slikt forslag til tema: 
 
 «Eldreomsorg: 

Utviklinga har seinare åra gått den vegen me har arbeida for. Eldre skal få bu heime så lenge 
det let seg gjera, dei fleste ønskjer det, her er me no. 
 
Spørsmålet me må stilla oss er om denne utviklinga har gått for langt? 
Langt, fordi pårørande og dei nærmaste ikkje sjølv har helse og mulighet til å ta det ansvar og 
til tider belastning dette er over tid. 
 
Det er mulighet med avlastningsplass, medan behovet ofte er sjukeheimsplass – fast, det er 
vanskeleg å få.» 

 
Solbakken sitt forslag vart samrøystes vedteke samt at ho skriv avisinnlegg som vert sendt til media 
via sekretariatet. 
 
Odd Himle (SN-H) og Monrad Reigstad (PF) sette fram slikt forslag: 
 
 «Sjukepengar så lenge ein er yrkesaktiv. 
 Det må utbetalast sjukepengar fullt ut etter fylte 67 år og så lenge ein er i løna arbeid.» 
 
Himle/Reigstad sitt forslag vart samrøystes vedteke. 
 
Odd Himle (SN-H) og Synnøve Solbakken (A) sette fram slike forslag: 
 

1. «Fleire over 60 år aktive i politikken og styrande organ i samfunnet 
Når godt over 20% av den norske befolkningen er over 60 år og få politikarar er på 
Stortinget i denne aldersgruppa, er det noko som manglar. 
 
Eldre har lang erfaring og både vil og kan bidra med sine erfaringar og kompetanse. 
 
Fylkeseldrerådet vil oppmoda alle politiske parti om å ha eldre kandidatar på 
partilistene sine 
 

2. Einerom på alders- og pleieinstitusjonar – eit gamalt krav som nå må 
gjennomførast. 
Lag og organisasjonar som representerer eldregenerasjonen må arbeida for å få dette 
til no!» 

 
Himle/Solbakken sine forslag vart samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 
 
Fylkeseldrerådet har følgjande innspel på tema: 
 
Eldreomsorg: 
Utviklinga har seinare åra gått den vegen me har arbeida for. Eldre skal få bu heime så lenge det let 
seg gjera, dei fleste ønskjer det, her er me no. 

 
Spørsmålet me må stilla oss er om denne utviklinga har gått for langt? 
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Langt, fordi pårørande og dei nærmaste ikkje sjølv har helse og moglegheit til å ta det ansvar og til 
tider belastning dette er over tid. 
 
Fleire over 60 år aktive i politikken og styrande organ i samfunnet 
Når godt over 20% av den norske befolkninga er over 60 år og få politikarar er på Stortinget i 
denne aldersgruppa, er det noko som manglar. 
 
Eldre har lang erfaring og både vil og kan bidra med sine erfaringar og kompetanse. 
 
Fylkeseldrerådet vil oppmoda alle politiske parti om å ha eldre kandidatar på partilistene sine 
 
Einerom på alders- og pleieinstitusjonar – eit gamalt krav som nå må gjennomførast. 
Lag og organisasjonar som representerer eldregenerasjonen må arbeida for å få dette til no!» 
 
Det er moglegheit med avlastningsplass, medan behovet ofte er sjukeheimsplass – fast, det er 
vanskeleg å få. 

PS 29/18 Vidare planlegging av eldrerådskonferansen 2018 

Saksprotokoll i Fylkeseldrerådet i Hordaland - 24.05.2018  
 
Saka vart lagt fram i møte utan saksframlegg. 
 
Monrad Reigstad (PF) sette fram slikt forslag: 
 

«Til konferansen for de kommunale eldrerådene ønsker fylkeseldrerådet å invitere de politiske 
partiene til en paneldiskusjon om flere over 60 år på listene ved kommune- og 
fylkestingsvalget.» 

 
Reigstad sitt forslag vart samrøystes vedteke. 

 
Vedtak 
 
Til konferansen for dei kommunale eldreråda ønskjer fylkeseldrerådet å invitere dei politiske partia til 
ein paneldiskusjon om fleire over 60 år på listene ved kommune- og fylkestingsvalet. 
 
Fylkeseldrerådet slutta seg også til følgjande punkt: 

 Invitere kjøkkensjef Gloppen og ernæringsfysiolog v/Haraldsplass diakonale sykehus, Hege 
Østgaard, som innleiar under tema ernæring. 

 Invitere Kari Sunnevåg, leiar Utviklingssenter for sykehjem og hjemmetjenester, Bergen 
kommune,- tema koordinering av kommunane i Hordaland 

 Kontakte partikontora i fylket og invitere til paneldebatt dag 2 
 Spørje Arild S Sekse om å leia paneldebatten 
 Musikkinnslag ved oppstart av konferansen v/Helene Reigstad 
Sekretariatet sender førespurnad til dei ovannemnde. 
 Inger Lingjerde sjekkar mogleg kulturinnslag under middagen 
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